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زیر آسمان فیروزه اى

«قهرمان» در فهرست نامزدهای 
اولیه بفتا

آکادمــی فیلم بریتانیا (بفتا) فهرســت نامزدهای  �
اولیه جوایز سالانه خود را اعلام کرد و فیلم سینمایی 
«قهرمــان»، یکی از ۱۵ فیلم در شــاخه بهترین فیلم 
خارجی اســت. «ماشــین من را بران»، «کوپه شماره 
۶»، «دســت خدا»، «من مرد تو هســتم»، «گوساله»، 
«زیباترین پسر دنیا»، «مادران موازی»، «پاریس، منطقه 
۱۳»، «مامــان کوچک»، «بدتریــن آدم دنیا»، «تیتان»، 
«ســواران عدالت» و «فرار» دیگر نامزدهای اولیه این 
شاخه هســتند. دو فیلم «داستان وست ساید» ساخته 
«اســتیون اســپیلبرگ» و «زمانی برای مردن نیست» 
به کارگردانــی «کری فوکاناگا» در مجموع بیشــترین 
تعــداد نامزدی در اعلام فهرســت اولیــه جوایز بفتا 
کسب کردند. اسامی نامزدهای نهایی جوایز بفتا شنبه 
۱۴ بهمن (۳ فوریه) اعلام می شــود و مراسم اعطای 

جوایز نیز ۲۲ اسفند (۱۳ مارس) برگزار خواهد شد.

بازگشت مجری به مراسم
 اهدای جوایز اسکار

رئیس شبکه تلویزیونی ABC اعلام کرد دالبی تیه تر  �
بار دیگر میزبان میهمانــان، نامزدها و برندگان جوایز 
اسکار می شود و قرار است پس از سه سال، یک ستاره 
سرشناس مسئولیت اجرای آن را بر عهده داشته باشد. 
آخرین بار ســال ۲۰۱۸ بود کــه جیمی کیمل، مجری 
مراسم اســکار بود و اجرای کوین هارت در سال بعد 
از آن به دلیل افشا شدن توییت ها و شوخی های زننده 
این چهره رنگین پوســت منتفی شد. ســال ۲۰۱۹ که 
مراسم اهدای جوایز اســکار بدون مجری برگزار شد، 
آمار بینندگان تلویزیونی آن رشــدی نسبی داشت و از 
۲۶.۶ میلیون نفر ســال پیش تر بــه ۲۹.۵ میلیون نفر 
رسید اما در دو سال پس از آن با افتی چشمگیر روبه رو 
شد و سال ۲۰۲۱ به رقم شگفت انگیز ۱۰.۴ میلیون نفر 
سقوط کرد؛ پایین ترین آمار در تاریخ پخش تلویزیونی 
مراسم اسکار. سال گذشته این مراسم در قالب جشنی 
خودمانــی و کوچک در یونین استیشــن برگزار شــد و 
میهمان نداشــت. گفته می شــود پس از ابراز علاقه 
تام هالند برای اجرای مراســم اهدای جوایز اســکار 
۲۰۲۲، تهیه کنندگان پخش تلویزیونی این برنامه با این 
بازیگــر جوان و محبوب تماس گرفته اند. تام هالند در 
ماه های اخیر برای بــازی در «مرد عنکبوتی: راهی به 
خانه نیست» ســر زبان ها افتاده و فروش خیره کننده 
این فیلم ابرقهرمانی و ورود آن به باشــگاه فیلم های 
میلیارد دلاری، بخت ستاره ۲۵ ساله انگلیسی را برای 
مجری شدن در مهم ترین رویداد سینمایی سال بسیار 
بالا برده اســت. پس از آنکه مراســم اهــدای جوایز 
گلدن گلوب ۲۰۲۲ به عجیب ترین شــکل ممکن بدون 
حضور ســتاره ها و پخش تلویزیونی برگزار شد، حالا 
همه چشــم ها به مراسم اســکار نود و چهارم دوخته 
شده است. نامزدهای اســکار ۲۰۲۲ روز هشتم فوریه 
معرفی می شوند و مراسم اهدای جوایز به برگزیدگان 

هم ۲۷ مارس در دالبی تیه تر برگزار می شود.

برگزاری چهلمین جشنواره فیلم 
فجر در   ۳۱  استان کشور

معــاون وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی و رئیس  �
ســازمان ســینمایی عنوان کرد: چهلمین جشــنواره 
فیلم فجر بعد از رکود ســینما در دوران کرونا در تمام 
اســتان های ایران به طــور هم زمان برگزار می شــود. 
محمد خزاعی اظهار کرد: این کار در راســتای عدالت 
فرهنگــی و هنری و تمرکززدایی صــورت می گیرد. او 
متذکر شــد: شایسته اســت که در تمام مناطق ایران 
جوانان حامی ســینما هم، تماشــاگر مهم ترین اتفاق 
سینمایی کشور باشند و این امر باعث یک شور و نشاط 
ملی می شود. از این رو سازمان سینمایی حامی اجرای 
این جریان خواهد بــود و حمایت مالی اکران فیلم ها 
را برعهده خواهد داشــت. رئیس ســازمان سینمایی 
با اشــاره به اینکه کرونا باعث شــده تا چرخ ســینما 
کمی کندتر از قبل حرکت کند، توضیح داد: چهلمین 
جشنواره فیلم فجر در حالی برگزار می شود که سینما 
آسیب دیده این جریان است و به همین دلیل سازمان 
ســینمایی تصمیم گرفته اســت با برگزاری سراسری 
جشنواره در سطح اســتان های کشور، شور و شوق را 
در جامعه بار دیگــر تقویت کند. ضمن اینکه جوانان 
مشتاق بســیاری در شــهرهای مختلف ایران حضور 
دارند که به ســینما علاقه مند هستند و این امر باعث 
می شود تا آنها نیز در این رویداد مهم سینمایی شرکت 
و از این فضا استفاده کنند. او خاطرنشان ساخت: چتر 
فجر باید بر فراز کل ســینما گسترده باشد و از آنجایی 
که این جشنواره به مثابه یک رویداد اجتماعی در دل 
جشــن های دهه مبارکه فجر قلمداد می شــود، لازم 
اســت مردم در شــهرهای مختلف کشور و به صورت 
ویژه تــر، همه خانــواده ســینما با ســلایق مختلف 
را در بــر بگیــرد. به گفتــه وی، جشــنواره فیلم فجر 
صرفا یک جشــنواره سینمایی نیســت بلکه رویدادی 
فرهنگی اســت و باید با نگاهــی عدالت محور اثرات 
و دســتاوردهای آن شــامل کل جامعه شود. خزاعی 
با اشاره به ضرورت رونق ســینماها و نشاط عمومی 
جامعه و اســتقبال مردم از سینماها خاطرنشان کرد: 
جشــنواره چهلم باید سرآغازی باشــد برای دوره ای 
جدید در ســینما و شاهد ســیر تحولات ساختاری در 
سینما باشیم و سینما را بیش از پیش در سبد استفاده 

خانواده ها و جامعه ببینیم.
چهلمیــن جشــنواره فیلــم فجــر در دو بخش 
فرهنگی و رقابتی از ۱۲ تا ۲۲ بهمن به دبیری «مسعود 

نقاش زاده» برگزار خواهد شد.

دریچه

نمایش «دشت خاموش»
 در دو جشنواره بین المللی

 در نروژ و آمریکا
فیلم سینمایی «دشت خاموش» به کارگردانی  �

احمد بهرامی در جشــنواره فیلم هــای ایرانی در 
موزه هنرهای زیبای واشنگتن دی سی و جشنواره 

فیلم ترومسای نروژ نمایش داده می شود.
فیلم سینمایی «دشــت خاموش» به کارگردانی 
احمد بهرامــی و تهیه کنندگی ســعید بشــیری که 
هم اکنون در سینماهای هنروتجربه روی پرده است، 
در جدیدتریــن حضور بین المللی خود در جشــنواره 
فیلم هــای ایرانی در موزه هنرهای زیبای واشــنگتن 
دی سی و جشــنواره بین المللی فیلم ترومسای نروژ 

به نمایش در می آید.
بیست وششــمین جشــنواره فیلم های ایرانی در 
موزه هنرهای زیبای واشــنگتن دی ســی از ۱۴ تا ۳۰ 
ژانویــه (۲۴ دی تــا ۱۰ بهمن ماه) در کشــور آمریکا 
برگزار می شــود و فیلم «دشــت خامــوش» در کنار 
هفت فیلم بلند و چند فیلم مســتند و کوتاه از ایران 

نمایش داده می شود.
فیلم  بین المللی  همچنین سی ودومین جشنواره 
ترومســا از ۱۷ تا ۲۳ ژانویه (۲۷ دی تا ۳ بهمن ماه) 
در شــهر ترومســا در کشــور نروژ برگزار می شــود و 
فیلم «دشــت خاموش» در بخشــی با عنوان «بهای 
نابرابــری» در کنار هفــت فیلم دیگر از کشــورهای 
انگلیس، فرانســه، مکزیک و اســپانیا به نمایش در 

می آید.
ایــن فیلم ســینمایی که بــه زندگــی و کار چند 
خانواده کارگری با کارفرمای خود می پردازد، تاکنون 
در بیش از ۳۰ جشــنواره بین المللی حضور داشته و 
نظر بسیاری از منتقدان داخلی و خارجی و هنرمندان 
را به خــود جلب کرده اســت. پخــش بین المللی 

«دشت خاموش» برعهده علی قاسمی است.

تندیــس شــیر بهتریــن فیلم بخــش افق ها از 
فســتیوال ونیز ســال ۲۰۲۰، تندیس بهترین فیلم از 
فســتیوال هنگ کنگ ســال ۲۰۲۱، تندیــس بهترین 
بازیگر مرد برای علی باقری از فســتیوال هنگ کنگ 
ســال ۲۰۲۱، بهتریــن تدوین برای ســارا یــاوری از 
انجمــن بین المللــی منتقــدان و روزنامه نــگاران 
سراســر جهــان ســال ۲۰۲۱، نشــان فیپرشــی از 
فدراســیون بین المللی منتقدان فیلم ســال ۲۰۲۰، 
تندیس بنیاد فای (اعتماد ملی ایتالیا) ســال ۲۰۲۱، 
جایزه بهترین فیلم از فســتیوال سابورسیو کرواسی 
ســال ۲۰۲۱ و جایزه بهترین فیلم بردار ســال آسیا 
بــرای مســعود امینی تیرانی، جایــزه بهترین فیلم 
از نگاه تماشــاگران جوان هفتمین دوره جشــنواره 
بین المللی فیلم بوگوتا، جایزه بهترین فیلم و جایزه 
آموزشــی و فرهنگــی بهترین فیلــم از نگاه هیئت 
داوران مدرسان و استادان سینما را از دومین دوره 
جشنواره فیلم تصاویر جدید ایرانی ویتره فرانسه از 

جمله افتخارات این فیلم سینمایی است.
علی باقری، فرخ نعمتی، مهدیه نســاج، تورج 
الونــد، مجید فرهنگ، ناصــر علاقه مندان، راضیه 
ایرانــی، نرگــس امینی، محســن یگانــه، مهتاب 
خوش منش، شقایق آقازاده، اهورا بهرامی، پارسا 
و ارشا سبحانی، برسام بهرامی، مینا سرقره در این 

فیلم ایفای نقش کرده اند.

فیلم های ایرانی جشنواره وزول 
فرانسه معرفی شدند

بیست وهشتمین جشنواره بین المللی فیلم های  �
آسیایی در وزول فرانسه از تاریخ ۱ تا ۸ فوریه (۱۲ 
تــا ۱۹ بهمن) برگــزار خواهد شــد و «مجبوریم» 
ساخته رضا درمیشیان در بخش رقابتی فیلم های 
بلند، «جاده خاکی» بــه کارگردانی پناه پناهی در 
بخش پیش نمایش، «آشــو» ساخته جعفر نجفی 
در بخش رقابتی مستند، «موج سبز» به کارگردانی 
علــی صمدی احدی در بخش تاریخ در پس زمینه 

به نمایش گذاشته می شوند.
همچنیــن در بخش تمرکز بر ســینمای جاده 
ابریشــم نیــز فیلم های «ســفر قندهار» ســاخته 
محســن مخملباف، «جزیره آهنی» به کارگردانی 
محمد رســول اُف و «۳ رُخ» از جعفــر پناهی به 

نمایش گذاشته می شوند.
«یک روز، یک کلاغ» ســاخته عبداالله علیمراد، 
«کلاغــی کــه می خواســت قوی ترین باشــد» به 
کارگردانی محمدعلی ســلیمان زاده و «گنجشک 
و پنبه دانه» ســاخته مرتضی احدی ســرکانی هم 
انیمیشن های ایرانی در بخش مخاطبان جشنواره 

وزول فرانسه هستند.
امســال لیلا حاتمی بازیگر ایرانــی در رأس هیئت 
داوران بخش مسابقه فیلم های بلند بیست وهشتمین 
دوره جشــنواره بین المللی فیلم های آسیایی وزول در 
کشــور فرانســه حضور دارد و در کنار «ســوها عارف» 
فیلم نامه نویس فلســطینی، «زیــگ دولای» کارگردان 
اهل کشور فیلیپین و «یرلان نورموخامبتوف» کارگردان 

قزاقستانی فیلم های جشنواره را داوری خواهند کرد.

سال نوزدهم    شماره 4196 یکشنبه   26 دى 1400

 خســرو ســینایی همــواره هویت روشــنی دارد 
و علاقه منــدان به فرهنگ و هنر این کشــور او را به 
خوبی می شناســند. فیلم ســاز و آهنگ سازی که در 
دانشــگاه هنرهای زیبــای وین، موســیقی خواند و 
هم زمان سینما یاد گرفت. اما خسرو سینایی برخلاف 
تصوراتی که ما معمولا دربــاره افرادی که در غرب 
تحصیل کرده انــد داریم و آنها را غــرب زده خطاب 
می کنیــم، به هیچ وجه آدم غــرب زده ای نبود. آدمی 

بود که سر در فضا و فرهنگ ایران داشت.
ساخته هایش، مســتند و داســتانی، بدون تردید 
از جنبه های مختلف سیاســی، اجتماعی، فرهنگی، 
معمــاری و... درباره ایران اســت. او بــه عنوان یک 
روشنفکر تا حدی که توانست و امکانات و شرایط به 
او اجازه داد، به فرهنگ و هنر این کشور خدمت کرد. 
در لابه لای آثار متعدد سینایی، به خصوص در عرصه 
سینمای مستند، هویت ملی خودمان را می بینیم که 
چگونه متجلی شــده و اگر افتخاری است، سرمان را 

بالا بگیریم.
ســینایی سال های ســال در وزارت فرهنگ و هنر 
ســابق یا وزارت ارشاد امروز مســتند ساخت. تازه از 
فرنگ برگشــته بود و جذب گروهی شــد که زیر نظر 
چند نفر از مستندسازان و استادان سینمایی دانشگاه 
ســیراکیوز که در بطن ماجرای اصل چهار ترومن به 
ایــران آمده بودند و به کمک نســل جوان علاقه مند 
به ســینما تعدادی مســتند ســاختند ، ولی بعد راه 
خودش را پیدا کرد و شــروع کرد به مستند ســاختن. 
فکر می کنم اولین فیلم مســتند او هم که رســمیت 
پیدا می کنــد، «آوایی که عتیقه می شــود» بود. این 
مســتند درباره لحاف دوزهای قدیمی اســت که در 
کوچه پس کوچه های شــهرها می گشتند و با صدای 

خوش جمله ای را تکرار می کردند.
«سردی آهن» مســتندی است که راجع به آقای 
نامجو وزنه  بردار و قهرمان وزنه برداری ایران ساخت؛ 
فیلمی بسیار جذاب و دلنشین . او درباره موضوعات 
مختلف اجتماعــی، به خصوص معماری، فیلم های 
ارزشمندی ســاخت. باید توجه داشت که معماری 
همواره در آثار ســینایی جایــگاه ویژه ای دارد و چند 
اثر درخشــان در کارنامه اش دارد از جمله مستندی 
که درباره مســجد شــیخ لطف االله اســت. معماری 
مســجد شــیخ لطف االله، بســیار خاص است. وقتی 
قدم به راهرویی که به سمت تالار یا شبستان اصلی 
می رود، می گذارید، اگر به ســقف نگاه کنید، می بینید 
که انگار ســقف حرکت می کند و ناخواســته به یک 

فضای روحانی دعوت می شوید. آقای سینایی این را 
کشــف کرد و در فیلم مسجد شیخ لطف االله با نمایی 
کــه به صورت لو انگل گرفته، به ســمت شبســتان 
حرکت می کند و ما در فضای بی نظیر این مسجد که 
کاشــی کاری های بی نظیری دارد، احساس می کنیم 
ســقف از بالای ســر ما حرکت می کنــد. این یکی از 

کارهایی است که آقای سینایی انجام داده است.
مســتند های دیگــری از او بــه یــادگار مانــده 
اســت که هر کــدام از آنهــا در فرهنگ کشــورمان 
نمونه های درخشــانی هســتند. ســینایی به نوعی 
اصفهانی الاصل بود؛ هر چند در نیشــابور بزرگ شد، 
اما اصالتا اصفهانی یا اردستانی بود و در مستندی به 
هنرمندان اصفهانی ادای دین کرده اســت؛ از جمله 
مستندی دارد به اسم «حسین یاوری» که درباره یکی 
از اســتادان درجه یک نی نوازی ایران است. مستندی 
دیگر ساخت به نام «مصور الملکی»؛ اثری درخشان 
که در زمان دانشــجویی آن را چندین و چند بار دیدم 

و فیلم محبوب من است.
سینایی بعد از انقلاب، وارد عرصه فیلم داستانی 
شــد. «زنده باد» اولین فیلم جــدی او بود. این فیلم 
درباره انقلاب دانشــجویی در ســال ۵۸ ساخته شد. 
مهدی هاشــمی و ثریا قاســمی در آن ایفای نقش 
می کردند. موضوع این فیلم فرار سربازان از پادگان ها 
و ســرباز زدن آنها از رویارویی با مردم است. آن زمان 
به این فیلم اعتنایی نشــد؛ چرا  که تحولات سیاســی 
و اجتماعی شــتابنده بــود و وقتی به اکران رســید، 
اتفاق های دیگری در کشــور در جریــان بود و جنگ 
هم شــروع شــد. به طور کلی در مجموع فیلم های 

ســینایی می توان ســیر تحولات فرهنگی، سیاسی و 
اجتماعی ایران را دید. مثــلا در «هیولای درون» که 
دومین فیلم او است و یکی از بهترین فیلم ها درباره 
سیاست و سیاســت زدگی، این موضوعات به خوبی 
دیده می شود. موضوع فیلم درگیری های درونی یک 
شــکنجه گر یا بازجوی ساواک اســت. او به جایی در 
شمال کشــور پناه می برد و افرادی که مورد شکنجه 
و بازجویی او قرار گرفتند، در ذهنش شکل می گیرند 
و باعث آزار روحی او می شوند. شخصیت اصلی این 
فیلــم را هم زنده یاد داود رشــیدی بازی کرد. یا مثلا 
فیلم «یار در خانه» درباره ازخودبیگانگی و مهاجرت 

است.
از جدی تریــن  یکــی  کوچه هــای عشــق»  «در 
فیلم هایی است که در مورد به تصویر کشیدن تبعات 
جنگ دیدم؛ فیلمی داســتانی که اجرای آن مســتند 
است. فیلم تأثیرگذاری اســت. «کوچه پاییز» مستند 
بلندی است درباره ژازه طباطبایی، مجسمه سازی که 
با آهن آلات قراضه، مجســمه درست می کرد. فیلم 
بســیار تکان دهنده ای است به این دلیل که یکی، دو 
نسل از سالخوردگان عرصه هنر را در این خانه جمع 
کرده و فیلم حول این پرســش مهم اســت که آیا از 
طریق هنر می توان زندگی کرد؟ این سؤالی است که 
خیلی هم پاسخ روشــنی ندارد، ولی افراد مختلفی 
در آن فیلم هســتند که متأسفانه برخی از آنها فوت 
کرده انــد؛ ازجمله محمد علی کشــاورز و چند نفر از 
نقاشــان معاصر کــه اغلب شــخصیت هایی که در 
فیلــم حضور دارنــد، دیگر در جمع ما نیســتند. اما 
فیلمی که نام ســینایی را در میان عامه تماشــاگران 

ســر زبان ها انداخت، «عروس آتش» بود. این فیلم 
جریان تازه ای در ســینمایی ایران است و در راستای 
مفهــوم گفت وگوی تمدن ها هم بــود. حرف اصلی 
ســینایی در این فیلم این است که باید گفت وگو را از 

درون آغاز کرد.
با خرده فرهنگ ها تعامل کنیــم تا بعد بتوانیم با 
جهان ارتباط بگیریم. خســرو ســینایی در فیلم های 
ســینمایی اش ســراغ بازیگــران گمنامــی رفت که 
بعــد صاحب نام شــدند؛ از جمله حمیــد فرخ نژاد، 
مهدی هاشــمی که در تئاتر کار کرده بود و در فیلم 
درخشــان «مرگ یزدگرد» هم بازی کــرده بود، ولی 
با فیلم «زنده باد» به تماشــاگر عادی معرفی شــد. 
مهــدی احمدی با «در کوچه های عشــق» اولین بار 
در مقام بازیگر ظاهر شــد؛ چرا که حرفه اش نقاشی 
بوده و هســت و بعد از بــازی در این فیلم راهش را 
بــه عنوان بازیگر هم ادامــه داد. یا غزل صارمی که 
بازی در«عروس آتش» برای او سکوی پرتاب خوبی 
بــود. این ویژگی ســینایی بود کــه بازیگران جدیدی 
را کشــف و معرفی می کرد. فیلــم «عروش آتش» 
بــا همین ترکیــب بازیگــران یکــی از پرفروش ترین 
فیلم های ســال بود. بعد کارش را با ســاخت چند 
فیلم دیگر ادامه داد که برخی موفق بودند و برخی 
دیگــر خیر. «گفت وگو با ســایه» یکــی از فیلم هایی 
بود که فکر می کنم اگر ســینایی نمی ســاخت بهتر 
بــود. تحریف هایــی در این فیلم به وجــود آمده که 
بــا تعصبی که به صادق هدایــت داریم، اغلب فکر 
می کنیم تحریف اســت. آخرین فیلم بلند ســینایی 
«جزیره رنگین» اســت؛ فیلمی دربــاره جزیره هرمز، 
یکی از عجیب ترین اقلیم های این کشــور. فیلمی که 
به عنوان یکی از دوستداران خسرو سینایی می توانم 
بگویم می توانســت بهتر ســاخته شــود. بــه نظرم 
«جزیره رنگین» فیلمی نیســت که امضای سینایی را 

در آن ببینیم، ولی فیلم درخشانی نیست.
یکی از دردناک ترین لحظات برای من در سال گذشته، 
شــنیدن خبر درگذشت خسرو سینایی بود. چند روز قبل تر 
از شــنیدن خبر فوت او، با وخامت حالــش اغلب انتظار 
شنیدن این خبر را داشــتند، اما من انتظار معجزه داشتم. 
فکر می کردم آقای ســینایی بلند می شــود و با آن حالت 
شادمانه که سیگاری روشن می کرد و تکیه کلام معروفش 
را می گفت: «متوجه شــدی»، دلم می خواست جایی یقه 
من را بگیرد و بگوید: «متوجه شــدی؟» ولی این فرصت 
پیش نیامد و هیولای کرونا این هنرمند شریف و مستقل را 
از ما گرفت. او تنها به هنر و خلاقیتش وابسته بود و غیر از 
آن به هیچ چیز دیگری وابسته نبود. ممکن است با کمک 
برخی نهادها آثاری ســاخته باشد، مثل باقی فیلم سازان، 
ولی محصول کارش در خدمت ایدئولوژی نبود، بلکه در 
خدمت انسانیت و وطن پرستی بود و این ویژگی مهم استاد 

سینایی است.

بهناز شــیربانی: چهلمین جشــنواره فیلم فجر با تغییراتی آماده برگزاری 
اســت که اضافه شدن بخشــی فرهنگی به این رویداد هنری یکی از این 
تغییرات است. برپایی ۳۰ نشســت هم اندیشی و تخصصی و کارگاه های 
آموزشــی در ســالن اصلی برگزاری جشــنواره و ۱۰ نشست تخصصی با 
موضوع ســینما در دانشــگاه ها از بخش های قابل تأمل این بخش است. 
نشســت هایی که با حضور چهره هایی از فرهیختگان، استادان دانشگاه و 
صاحب نظران رشــته های مرتبط با موضوعات فرهنگی و سینمایی برگزار 
خواهد شــد. به همین بهانه با ســعید الهی، مدیر این بخش گفت وگویی 

داشتیم که در ادامه می خوانید:

 ســینمای ایران از بدو شــکل گیری تاکنون همواره از خلأ پژوهش  �
به طور جــدی رنج برده و هیچ گاه اقدامات مؤثری برای آن از ســوی 
دولت و حتی جامعه ســینمایی صورت نگرفته است. آیا به نظر شما 
نشست های فرهنگی جشنواره فیلم فجر امسال، می تواند از اثربخشی 

مطلوبی در این حوزه برخوردار باشد؟
به نظرم قبل از پاســخ به سؤال شــما باید کمی به بازتعریف عبارت 
پژوهــش در ســینما بپردازیــم. اینکــه وقتــی در هنری مانند ســینما و 
فیلم ســازی، حرف از پژوهش یــا تحقیق می زنیم دقیقا قرار اســت چه 

اتفاقی رخ دهد.
بــه زعم بنــده، پژوهش در ســینما از زمانی که در ســال ۱۹۳۰ برای 
نخستین بار توســط افرادی مانند «لیکرت» صورت گرفت و قرار شد آثار 
سینمایی به دلیل تأثیر مثبت یا منفی که بر فرد و جامعه می گذارند مورد 
تحلیــل محتوا قرار بگیرند بــا تعاریفی که این روزها در ســینمای ایران 

مرسوم شده هیچ نسبتی ندارد.
در آن مقطع و حتی در دهه های بعد از آن، بســیاری از پژوهشــگران 
با تکیه بر روش های علمی ســعی کردند فیلم ها را بر اســاس کمیت و 
کیفیت و در بخش هایی مانند تفســیر فیلم و نشانه شناسی مورد مطالعه 
قــرار دهند و به نوعی جریــان نقد صحیح فیلم به معنای کشــف وجوه 
مختلف یک اثر ســینمایی را فراهم کنند؛ اما این روزها نه تنها شــاهد این 
فرایند نیســتیم بلکه حتی تصورمان از پژوهــش را به برخی دیدگاه های 
کاملا شــخصی تقلیل داده و عنوان نقد علمی روی آن گذاشــته ایم که 

کاملا اشتباه است.
نشست های فرهنگی جشنواره امسال در واقع دربرگیرنده موضوعاتی 
اســت که در مرحله اول ذهن یک فیلم ساز را برای تولید یک اثر خلاقانه 
هنــری در قالب فرم و محتوا و متناســب با فضای فرهنگی و زیســتی او 
فراهــم می کند تــا بعد از نمایــش فیلمش، در صــورت مواجهه با یک 
پژوهشــگر یا منتقد حرفه ای قادر به دفاع یا پاسخ گویی متقن و مستدل و 
مبتنی بر مباحث علمی باشــد نه فقط سلیقه و ذائقه شخصی خود و در 
مرحلــه دوم نیز با طرح کاربردی مباحث مرتبط با ســینما درصدد ایجاد 
فضای گفت وگو، جریان سازی علمی بین اهالی سینما و درنهایت ارتقای 

ذائقه عمومی در قبال سینماست.

هــدف از برنامه هــای فرهنگی در یک کلام تلاش بــرای تولید فکر و 
استمرار نهضت اندیشه ورزی مبتنی بر گفتمان انقلاب اسلامی در محافل 

و مجامع سینمایی است.
سینماگران به عنوان بخش تأثیرگذاری از جامعه هنری کشور بی شک 
می توانند مهم ترین نقش را در خروج کشــور از بن بست های احتمالی در 

حوزه فرهنگ ایفا کنند.
زبان  گفت وگو سال هاســت در میان اهالی سینما مغفول مانده؛ حال 
اینکه ســینما با گفت وگو و تعاملات فکری می توانــد به مفهوم واقعی 

اثرات درخشانی بر روح و روان انسان ها بگذارد.
نشست های هم اندیشی و متفکرانه نقطه طلایی رویدادهای فرهنگی 
اســت؛ به شرط آنکه متولیان آن شکیبایی پیشه کنند و از برگزاری آنها به 

بهانه های مختلف ناامید نشوند.
کوچه فرهنگ و هنر با اندیشه های پنهان شده در محصولات و صنایع 

فرهنگی نورانی می شود، نه  تنها ظاهر شیک و زرق و برق دار!
 با این توضیح یعنی ۴۰ نشســتی که در جشنواره با حضور استادان  �

بنام قرار اســت برگزار شود، ارتباط مســتقیمی با پژوهش در سینما 
به مفهوم واقعی ندارد و به طور غیر مســتقیم، نوعــی پیش نیاز برای 
فیلم ســازان جوان و علاقه مندان آماتور و نوعــی دوباره خوانی برای 
حرفه ای ها و پیش کسوتان است که می خواهند به عرصه تولید  یا درک 

بیشتر و بهتر از فیلم وارد شوند؟
نکته ای که اشاره کردید، یک تعبیر از مجموعه برداشت هایی است که 
از برنامه های فرهنگی و نشست ها می شود و درست هم هست. اما یکی 
از دغدغه های برنامه ریزان در این بخش، بسترســازی برای اندیشه ورزی 
با محوریت دانش آکادمیک اســت و اولین گام در این مسیر سخت، دقت 
لازم در به کارگیری صحیح مفاهیم و واژه هایی اســت که شاید سال ها از 
آنها برداشت دقیقی نمی شود. مانند همین واژه پژوهش که گاه به همه 

نشست های ما نیز اطلاق می شود، حال اینکه این گونه نیست.
البتــه ناگفته نماند که ممکن اســت در لابــه لای مطالعات، گفتارها 
و مقالاتی که ارائه می شــود از روش های علمی پژوهشــی برای رسیدن 

به یک فرضیه  یا پاســخ به یک پرســش بهره برده شــود اما لزوما عنوان 
پژوهش به آن گونه که عرض کردم، تداعی نمی شود.

 آیا این نشســت ها تکرار همان هم اندیشی هایی نیست که سال ها  �
در محیط هــای مختلف برگزار می شــود ولی هیــچ خروجی ای از آن 

حاصل نمی شود؟
در نشســت های تخصصی و ســینمایی تلاش شــده که به بخشی از 
نیازهای فکری و اندیشــه ای علاقه مندان به ســینما بــه بهانه برگزاری 
جشــنواره فیلم فجر پاسخ داده شــود. طراحی مباحث متنوع با حضور 
صاحب نظران و اســتادان دانشــگاه در کنار تماشــای فیلم این امکان را 
فراهــم می کند تا مخاطبان علاوه بر آشــنایی بــا دیدگاه های مختلف به 
لحاظ ســواد و بینش بصری نیز دانش و اطلاعات خود را مورد بازخوانی 

قرار دهند.
بی شــک اگر مجموعه ای با وجود هزینه ســازی و اقداماتی نتوانسته 
نتیجه مطلوبی دریافت کند، باید پاســخ گوی عملکرد خود باشــد اما ما 
تلاش کرده ایم بــا تدوین و اجرای برنامه های فرهنگی هم وجه علمی و 

محتوایی آن را حفظ کنیم و هم وجه سینمایی آن را.
 منظورتان ترکیب برنامه هایی مانند ۱۰ شب با اندیشمندان در کنار  �

نکوداشت ها یا نمایش فیلم هایی از گنجینه سینمای ایران است؟
بلــه دقیقا. برنامه های فرهنگی یک بســته حــاوی همه این مواردی 
است که گفتید. شــرایط به گونه ای مهیا شده اســت که اگر علاقه مندی 
مشــتاق مباحث راهبردی و علوم انســانی مرتبط با سینماست می تواند 
در آن نشســت ها شــرکت کند و اگر فرد دیگری خواهان آشنایی با یکی 
از فیلم های تاریخ ســینمای ایران و جلســه گفت وگو دربــاره آن فیلم یا 
فیلم ساز اســت، می تواند از فرصت زمان بندی شده اســتفاده کرده و در 
نشست مورد علاقه خود حاضر شود یا از طریق پلتفرمی که این جلسات 

را پوشش می دهد برنامه ها را به صورت هم زمان و زنده پیگیری کند.
 این اتفاق برای نخســتین بار در محل اصلی جشنواره فیلم فجر که  �

در این سال ها به سینمای اهالی رسانه تعریف شده بود اجرا می شود. 
استقبال از آن را در چه حدی پیش بینی می کنید؟

به هر حال بنده، جناب خزاعی، رئیس ســازمان سینمایی و جناب دکتر 
نقاش زاده، دبیر جشنواره از همان آغاز طراحی و برنامه ریزی این نگرانی 
را داشــته ایم؛ اما از اشتیاق نمایندگان رســانه های جمعی، هنرمندان و 
صاحبان آثار، میهمانان و تمامی حاضرین فرهیخته ای که در محل اصلی 
برگزاری جشنواره حاضر خواهند شــد هم این اطمینان را داشتیم که به 
موضوعات گفتمانی و اندیشــه ای همــواره علاقه مند بوده اند و موجبات 

یک حرکت صحیح، پویا و متعالی را در کنار ما فراهم خواهند کرد.
آنچه اهمیت دارد نفس پذیرش این نوع هم اندیشی ها به عنوان اهرم 
علمی و تخصصی در سینما در کنار رویداد معتبر و مهمی مانند جشنواره 
فیلم فجر اســت که به لطف پروردگار تاکنــون بازخورد منفی و انتقادی 
نســبت به اصل آن نداشــته ایم و امیدواریم که در اجــرا نیز موفق ظاهر 

شویم.

به بهانه تولد خسرو سینایی

تنها به هنر و خلاقیتش وابسته بود

مدیر بخش فرهنگی جشنواره چهلم فیلم فجر:
زبان  گفت وگو سال هاست در میان اهالى سینما مغفول مانده
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